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“Em plantejo molts reptes per endavant.  
El primer, garantir la sobirania del Parlament” 

 
Carme Forcadell  

Presidenta del Parlament de Catalunya 
 

 
Carme  Forcadell  és  presidenta  del  Parlament  des  del  26  d’octubre  de 
2015,  quan  va  ser  elegida  en  la  sessió  constitutiva  del  Parlament  de 
l’onzena legislatura.  
 
En el seu primer discurs com a presidenta va dir: “Som aquí perquè  les 
darreres eleccions van ser excepcionals i perquè hi ha hagut un canvi en 
la manera d’entendre i de fer política”, i també “Nous paradigmes dema‐
nen un nou Parlament”.  
 
Catalunya  viu  un  moment  excepcional  i  Forcadell  assumeix  liderar  la 
cambra en una legislatura que es preveu ben diferent de totes les altres. 
Els reptes legislatius que assumeix són majúsculs, per això la revista Acti‐
vitat Parlamentària l’entrevista per recollir el seu testimoni.  
 
[Vegeu el seu primer discurs durant la constitució del Ple del Parlament i l’elecció de la Mesa del Par‐
lament (396‐00001/11 i 398‐00001/11), DSPC‐P 1, 26.10.2015] 
 
 
1. Actualment vivim un canvi en la manera de 
fer  política  i  d’entendre‐la.  Com  marcarà 
aquesta  tendència  el  treball  del  Parlament? 
Ens en pot fer cinc cèntims? 
 
Crec  que  l’entrada  de  nous  actors  polítics  i, 
fins  i  tot, de persones que provenim d’altres 
àmbits  al  marge  de  la  política  institucional, 
permet  aportar  punts  de  vista  i  visions  dife‐
rents, més directes en alguns casos, dels  pro‐
blemes i les lluites que hi ha a la societat cata‐
lana.  Amb  això  no  vull  fer  una  esmena  a  la 
totalitat  als  diputats  i  diputades  que  ja  fa 
temps que són al Parlament, perquè he pogut 
comprovar, especialment els darrers  tres me‐
sos, que duen a terme una tasca excepcional, 
de  vegades  amb  terminis  vertiginosos,  i  amb 
una  gran  pressió  i  càrrega  de  treball.  En 
aquest sentit, doncs, veig el canvi en la mane‐
ra d’entendre  la política com una oportunitat 
d’acabar  amb  vells  vicis  i  aportar nous punts 
de vista a un àmbit on  ja es treballa molt,  i  la 
major part de vegades, es treballa bé. 
 

2. A l’espai web de la presidència vostè com‐
parteix  amb  la  ciutadania  la  seva  activitat 
institucional,  per  construir  un  país  nou, 
transparent, amb qualitat democràtica  i que 
fa prevenció  contra  la  corrupció. Què desta‐
caria  dels  primers mesos  com  a  presidenta 
del Parlament? 
 
L’espai web  forma part  també d’un  seguit de 
mesures  que  fa  temps  que  es  van  prendre  i 
que tinc el compromís de continuar ampliant, 
basades en  la  transparència, el millor antídot 
que  hi  pot  haver  contra  la  corrupció. Que  la 
ciutadania  pugui  tenir  el màxim  d’informació 
sobre les accions dels seus representants polí‐
tics permet un major control que ens obliga a 
tots a estar a l’alçada. En aquest sentit, estem 
abordant  el  canvi  del  Reglament  del  Parla‐
ment fruit de l’aprovació de la Llei de transpa‐
rència. Aquesta modificació ens ha de perme‐
tre desplegar una sèrie de mesures per fer que 
el  Parlament  tingui  les  parets  de  vidre,  sigui 
absolutament  transparent  i més  proper  a  la 
ciutadania. 
 

http://www.parlament.cat/document/dspcp/152867.pdf
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3. Tenim un Parlament marcat per  la diversi‐
tat  i  la pluralitat, que ha de fer front a grans 
reptes. Vostè va manifestar que els  tres ele‐
ments de treball de la cambra serien el diàleg 
com  a  fonament,  el  respecte  a  la  discre‐
pància,  i  la  voluntat  d’entesa  com  a  sostre. 
Com funciona en el dia a dia aquest compro‐
mís  per  crear  un  clima  d'entesa  entre  els 
grups parlamentaris? 

 
Bé,  és  cert  que  comptem  amb  un  Parlament 
molt plural  i divers, amb grups parlamentaris 
que  tenen posicions molt diferents en aspec‐
tes clau per al futur del país, però en la major 
part  de  casos  aquestes  discrepàncies  es  pro‐
dueixen  amb  respecte.  Cadascú  defensa  les 
seves  idees amb vehemència,  i és normal que 
passi quan defenses allò en què creus com el 
millor per als ciutadans d’aquest país, però el 
respecte hi és present. Des de  la meva presi‐
dència, he dut a terme dues accions que crec 
que ajuden a potenciar que tothom tingui veu 
i  se  senti escoltat. D’una banda,  vaig apostar 
perquè tots els grups puguin ser presents a  la 
Mesa del Parlament, malgrat que a alguns no 
els correspongués inicialment. De l’altra, man‐
tinc  reunions periòdiques  amb  els presidents 
dels grups per construir vies de contacte que 

permetin una comunicació més  fluida  i  resol‐
dre els problemes que puguin sorgir. 
 
4.  Serà  una  legislatura  de  durada  relativa‐
ment curta, que no hauria de superar els 18 
mesos, amb un repte majúscul dins  l’agenda 
política:  transitar  de  l’autonomia  a  l’estat. 
Quins  reptes  es marca  en  aquesta  legislatu‐
ra? 

 
És  cert  que  és  poc  temps,  però  em  plantejo 
molts reptes per endavant. El primer, garantir 
la  sobirania  del  Parlament,  és  a  dir,  que  s’hi 
pugui parlar i debatre de tot, absolutament de 
tot. El segon,  ja comentat, desplegar el regla‐
ment  per  aplicar  la  Llei  de  transparència  per 
tal  que  aquesta  pugui  ser  la  legislatura  de 
l’inici de la fi de la corrupció i, a la vegada, per 
fer un Parlament més proper a  la  ciutadania, 
que compti amb la seva implicació. També cal 
que  recuperem  l’activitat  dins  d’organismes 
internacionals que  s’havia dut a  terme en  le‐
gislatures  anteriors:  la  CALRE,  els  convenis 
amb  altres  parlaments  o  l’Assemblea  de  la 
Francofonia  són  alguns  dels  espais  en  què 
hem  de  fer  sentir  la  nostra  veu.  I  molts 
d’altres,  com  potenciar  la  reforma  horària, 
que  estem  aplicant  en  diversos  aspectes  al 

Foto: Parlament de Catalunya 
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Parlament;  o  treballar  per  la  igualtat  entre 
dones i homes. 
 

5. Pel que fa a  l’activitat  legislativa, vostè va 
dir  en  el  seu  primer  discurs  “Vull  un  Parla‐
ment  sobirà,  que  aprovi  lleis  que  ajudin  els 
que més ho necessiten i que facilitin i millorin 
la vida de tota la ciutadania; lleis que ajudin a 
eradicar  les desigualtats socials”. Un arc par‐
lamentari  tan  divers,  ¿com  ha  d’abordar  el 
desplegament d’aquestes normes? 
 
Amb  voluntat  de  diàleg  i  d’arribar  a  acords, 
evidentment. Aquesta voluntat  ja s’ha fet evi‐
dent  aquesta  legislatura,  per  exemple,  en 
l’anomenat ple de la pobresa, en què els grups 
van arribar a acords per aprovar mesures molt 
destacades;  diverses  d’aquestes mesures  per 
unanimitat.  I mirant  enrere,  trobem mesures 
amb  un  efecte  directe  en  el  benestar  de  la 
ciutadania que també han estat possibles per 
la voluntat d’arribar a acords entre els grups: 
és  el  cas  de  la  Llei  d’igualtat  efectiva  entre 
dones  i  homes,  o  la  Llei  de mesures  urgents 
per  afrontar  l’emergència  en  l’àmbit  de 
l’habitatge  i  la  pobresa  energètica.  Aquestes 
dues lleis, per exemple, van ser aprovades per 
unanimitat  en  la  immensa majoria  d’articles, 
però, malgrat  això,  el Govern  espanyol  hi  ha 
recorregut  en  contra,  duent‐les  al  Tribunal 
Constitucional. Davant aquest escenari, cal un 
compromís  ferm de  les  institucions  catalanes 
per garantir que els beneficis d’aquestes  lleis 
continuen  vigents,  perquè  els  drets  adquirits 
dels ciutadans no es poden suspendre. 
 

6. Continuant amb  la  tramitació de  les  futu‐
res  lleis, aprovar  lleis demana un tempo que 
sovint és de 9 a 10 mesos. Creu que  la refor‐
ma  del  Reglament  del  2015  podrà  afavorir 
que la tramitació de projectes legislatius sigui 
més àgil? 
 
La  reforma  del  Reglament  aprovada  el  2015 
dedica gran part del seu contingut a  la  incor‐
poració de mesures de transparència  i partici‐
pació  ciutadana.  En  algun  punt,  però,  també 
s’ha modificat  la tramitació  legislativa per fer‐
la una mica més àgil, per exemple en les com‐
pareixences durant la tramitació de projectes i 
proposicions  de  llei.  El  nou  Reglament  parla 

d’audiències  i  aquestes  es  poden  fer mitjan‐
çant compareixences presencials o per escrit o 
per  via  electrònica,  la  qual  cosa  escurça  una 
mica el tràmit. També en les iniciatives legisla‐
tives populars s’ha introduït un termini màxim 
de  quatre mesos  perquè  es  porti  a  terme  el 
debat  a  la  totalitat.  A  part,  els  grups  parla‐
mentaris  i els diputats tenen  la possibilitat de 
sol∙licitar que  les  lleis es  tramitin pel procedi‐
ment d’urgència, o  fins  i  tot pel procediment 
d’urgència extraordinària, la qual cosa redueix 
els terminis a la meitat de la meitat. 
 

7. Com avança la promoció de la participació 
ciutadana  en  la  funció  legislativa  del  Parla‐
ment per mitjà d’eines com l’Escó 136? 
 
En  breu  reprendrem  l’aposta  per  l’Escó  136, 
però  amb  la  voluntat  futura  de  fer‐lo  més 
atractiu per potenciar‐ne  la participació. En  la 
línia d’apropar  la societat  i  les entitats al Par‐
lament  i en  la tramitació d’iniciatives, hem de 
buscar fórmules per aconseguir més participa‐
ció i tenir més implicació. 
 
8. Com a dona, i en un hemicicle amb un per‐
centatge de diputades menor que en anteri‐
ors  legislatures,  ¿com  treballarà  perquè  la 
veu de  les dones es  faci més present en els 
espais públics i en els de la vida quotidiana? 
 
Per a mi és un tema cabdal, que cal treballar i 
millorar de manera transversal, des de tots els 
àmbits d’actuació possibles. Comptem amb  la 
Llei d’igualtat efectiva, una  llei molt avançada 
que el Govern ha d’aplicar els pròxims mesos. 
Aquesta és una via clau  per millorar, i  des  del 
Parlament  qualsevol  iniciativa  que  pugui    
aprofundir  encara més  aquesta  lluita  vers  la 
plena  igualtat  de  segur  que  serà  ben  rebuda 
pels grups. Però més enllà de  l’acció  legislati‐
va,  des  del  Parlament  també  hem  de 
col∙laborar  en  l’àmbit de  la  sensibilització.  És 
per  això  que  hem  iniciat  un  cicle  sobre  la 
igualtat  entre  homes  i  dones  per  proposar  i 
debatre què cal fer, des de tots els àmbits, per 
millorar i combatre la desigualtat existent. 
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PERFIL 
Una ciutat on perdre’s. 
No  puc  escollir  una  sola  opció:  Roma  i Nova 
York. 
Un cançó. 
Imagine, de John Lennon. 
Una novel∙la de capçalera. 
Madame Bovary i Incerta glòria. 
Una pel∙lícula. 
Casablanca. 
Practica  esport?  Ara  no  tinc  temps.  Camino 
molt, però. 
Un pensador de referència? 
N’escullo dos, tot i que n’hi hauria molts més: 
Arthur  Schopenhauer  i  Ludwig  Josef  Johann 
Wittgenstein. 
Un viatge pendent? 
L’Antàrtida.  
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